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فوتبال ایران

برند استقلال و خطری که گذشت

روز گذشـــته خبری عجیب درباره توقیف برند باشگاه استقلال، هواداران این تیم را 

شوکه کرد. خبری که حکایت از به مزایده گذاشته شدن برند باشگاه به قیمت هشت 

میلیارد تومان داشت. مزایده ای عجیب که به خاطر شکایت یک طلبکار دارای چک 

از استقلال صورت گرفت. طبق گزارشی که »ورزش سه« منتشر کرد، ماجرا از این قرار 

بود که یک طلبکار باشـــگاه استقلال چکی از این باشگاه از مدت ها پیش در دست 

داشـــته که بعد از عدم پرداخت پول آن را به اجرا گذاشـــت تا مراحل قانونی اش طی 

شـــود. این طلبکار که چندماه قبل برند استقلال را توقیف کرده بود، برای رفع طلب 

358 میلیونـــی خود اقدامات قضایـــی لازم را انجام داد تا در مجتمع قضایی عدالت 

تهران شـــاهد برپایی مزایده باشـــد و به پولش برسد. از این رو گفته می شد مسئولان 

استقلال اقدامی در راستای پرداخت پول این طلبکار نکرده اند تا کار به اینجا بکشد. 

نکته قابل توجه این است که طلبکار باشگاه استقلال یک خانم است و توانسته حکم 

توقیف اموال را بگیرد. گفته شده یکی از اعضای سابق استقلال چکی را که از باشگاه 

گرفته، خرج کرده و این چک به دســـت خانمی رسیده که حالا برند باشگاه را توقیف 

کرده اســـت. حالا اما مشخص شده این خانم چندان برای مدیران باشگاه ناآشنا هم 

نیست. طبق گفته خلیل زاده، سرپرست باشگاه استقلال، این فرد همسر مجید صالح 

از مربیان سابق استقلال است.  دیروز رسانه رسمی استقلال سندی را منتشر کرد که 

مشخص می کند مبلغ 358 میلیون تومان بدهی فرد طلبکار در روز پنجشنبه گذشته 

)اول اسفند 98( توسط سرپرست مدیرعاملی باشگاه استقلال پرداخت شده است. 

مســـئولان باشگاه که ســـند واریزی مبلغ را در کانال رسمی خود منتشر کرده اند، از 

یک راز هم در این ماجرا پرده برداشته اند. در اطلاعیه باشگاه آمده است: »این بدهی 

مربوط به یک فقره چک در ۲9 اســـفند ۱39۲ به مبلغ ۱۲۰ میلیون تومان بوده که 

در وجه یکی از اعضای کادرفنی تیم اســـتقلال در سال های گذشته صادر شده بود 

و بعدها به همســـر ســـابق این فرد واگذار شده و شکایت قضایی صورت گرفته است. 

مبلغی که به دلیل دیرکرد در پرداخت به بدهی 358 میلیون تومانی برای باشـــگاه 

استقلال تبدیل شـــده بود.«  نکته قابل توجه این است که استقلالی ها در خط آخر 

اطلاعیه خود اعلام کرده اند که از این فرد شـــکایت کرده اند. باشگاه آبی پایتخت که 

پول این طلبکار را پرداخت کرده تا از مزایده توقیف برند فرار کند، به دلیل استیفای 

ناروا از طلبکار شکایت و اعاده حیثیت کرده است. 

گفتهمیشودعلیفتحاللهزادهیکباردیگردرآستانهمدیرعاملیاستقلال

قرارگرفتهتابهاینترتیباوازاینلحاظپوکرکردهباشد.درهمهاینسالها

هموارهنامشبرایمدیریتاستقلالمطرحبود،امابرخیحواشیساختهو

پرداختهشدهتوسطبرخیواینکهاوبدهکارترینمدیرتاریخاستقلالاست،

اوراازصندلیمدیریتیکیازتیمهایمحبوبایرانوآســـیادورمیکرد.

بااینحال،اینچهرهمحبوباســـتقلالیهاخودرایکباردیگردرآستانه

مدیریتباشگاهمیبیند،هرچندبهقولخودشابتدابایدوضعیتباشگاه

رادیدهوشـــرایطوجوانبرابررسیکند.عضوهیاتمدیرهاستقلالکهدر

همینمدتاخیر2بارهمازســـمتخوداستعفاکرد،دراینخصوصهم

صحبتهـــایجالبیرامطرحمیکندوهرگزاینتصمیمرامرتبطباتحت

فشارگذاشتنفردیاجناحیخاصبرایرسیدنبهصندلیمدیریتاستقلال

نمیداند.گفتوگوی»فرهیختگان«باعلیفتحاللهزادهدرآستانهبرگزاری

مجمعسالیانهاینباشگاهرادرادامهمیخوانید.

مجمعاســـتقلالدرحالیهفتهآیندهبرگزارمیشـــودکهازشمابهعنوان

گزینهاصلیمدیریتاینتیمنامبردهمیشود.

از یک سو درحال حاضر در تصمیم گیری ها نیستم و از سوی دیگر متاسفانه مدام 

با اســـمم بازی می شود، اما من سکوت می کنم. با این حال، برخی صحبت هایی 

که مطرح می شـــود، به نوعی جفاســـت. عده ای می گویند که فتح الله زاده برای 

مدیریـــت زور می زند ولی به خدا نه زوری می زنم و نه با کســـی لابی می کنم. من 

ســـرباز استقلالم و اگر خواستند، می آیم در غیر این صورت دعا می کنم. الان هم 

تا روزی که حکمی نگرفته ام، دیگر اظهارنظری نمی کنم. ولی مدام با اســـم من 

بازی می کنند و این موجب تاسف است. 

ولیخلیلزادهبهصراحتازشمابهعنوانگزینهمهممدیرعاملینامبرد!

ایشـــان و سایر دوســـتان به من لطف دارند و تلاش می کنند این اتفاق بیفتد، اما 

این کارها مراحل خاص خود را دارد و الان هم شـــرایط باشـــگاه طوری است که با 

صحبت های ما تحت تاثیر قرار می گیرد، چون شرایط ویژه ای دارد. بنابراین چون 

درحال حاضر حدود یک ماهی هم می شـــود که در جلسات هیات مدیره شرکت 

نمی کنم و از تصمیمات خبر ندارم و مثل خود شما این اظهارات را می شنوم، اگر 

در این خصوص خیلی صحبت نکنم، بهتر است. 

بالاخرهشـــماعضوهیاتمدیرههســـتید،هرچنددرایـــنمدت2بارهم

استعفاکردهاید.

بعد از اســـتعفا دیگر در جلسات شـــرکت نکرده ام و به همین دلیل هیچ اطلاعی 

در این زمینه ندارم. 

درهرصورتاگرقرارباشـــدحکمیبدهند،شـــمابایدحضورپررنگتری

داشتهباشید.

باید شرایط باشگاه را بسنجم و ببینم می توانم از عهده کار بربیایم یا خیر. 

پساستعفاهایتانبهخاطرایننبودکهبرایمدیرعاملیفشاریبیاورید؟

اصلا این طور نیست. از هر کسی می خواهید بپرسید که آیا در این چندسال یک 

نفر را فرســـتاده ام تا برای بازگشتم لابی کنم، یا خودم با کسی صحبتی کرده ام؟ 

اصلا و ابدا! به هر حال همیشه گفته ام من استقلالی هستم، اما یک عده از عشق 

من به باشگاه سوءاستفاده کرده و تهمت می زنند. 7 سال است که رفته ام و مدام 

می گوینـــد بدهی زیادی بالا آورده ام. ۲۰ میلیارد بدهی برای ســـازمان بود و من 

تعهداتم را ادا کرده ام و هنوز این صحبت ها تمام نشـــده است. الان هم می گویند 

حراج لوگوی باشگاه برای بدهی های دوران من است. درحالی که من تیم را با 7 

ملی پوش تحویل داده و نوشـــتم از پولی که فدراسیون بابت تیم ملی می دهد، با 

5 ملی پوش تسویه شود. زمان من این پول را ندادند، اما آقایان این پول را گرفتند 

و جاهـــای دیگر خرج کردند و بدهی هـــای قبلی را ندادند تا بگویند فتح الله زاده 

بدهکار اســـت. این بی مرامی و بی معرفتی است. باشگاه استقلال به گفته خادم 

۲ برابر آن زمانی که من رفتم، بدهی داشته است. چرا کسی در این مورد صحبت 

نمی کند؟ این بی اخلاقی و بی انصافی است. 

پسچوندرجمعتصمیمگیراننبودید،رفتیدوایناســـتعفاهابرایفشار

بهکسینبود؟

درست است. 

برخیمعتقدندزوجشماوفرهادمیتواندزوجرویاییبرایهوادارانباشد.

نقطه ضعفم این است که چون به هوادار استقلال یک ستاره قول داده ام، پس به 

آنها بدهکار هستم. این موضوع من را اسیر کرده است. خداکند روزی که دوباره 

آمدم بتوانم این قول را با لباس مدیران اســـتقلال عملی و با تقدیم این ســـتاره از 

جایگاهم خداحافظی کنم و جایم را به افراد دیگر بدهم تا بیایند و خدمت کنند. 

الانزوجفتحالله–فرهادموفقمیشود؟

صددرصد. 

اگربرایتانحکممدیریتبزنند،آنراقبولمیکنید؟

قطعا قبل از حکم با من صحبت می کنند. ما باید صورت های مالی را ببینیم و خودم 

به شخصه ببینم که از عهده این کار برمی آیم یا خیر. اگر شرایط مهیا باشد، چراکه نه. 

اگر حتی ۲۰ میلیارد بیشتر از بدهی هایی که از دوران قبلی مانده هم الان بدهی 

باشد، می توان کارهایی کرد، اما بیشتر از این باشد، نمی توان مسئولیتی پذیرفت. 

صحبتازبدهی2۰۰میلیاردیاســـتومیگوینداینباعثترسشـــماو

سایردوستانشده!

بحث ترس نیست. با ۲۰۰ میلیارد بدهی و پرونده هایی که از فیفا و AFC می رسد 

که توان پرداخت شـــان نیست، درنهایت محکوم می شویم. این تیم نیاز به تقویت 

دارد و اگر تقویت نشود، چه می شود؟ شرایط سخت است. اگر از بدهی های زمان 

خودم که اعتقاد دارم متعلق به من نیســـت، ۲۰ میلیارد هم بیشـــتر باشد، من با 

شهامت می پذیرم. یک بار نمی گویم که بدهی زمان افتخاری چقدر است و در آن 

زمان چقدر پیشـــخور کردند یا هیچ وقت درباره بدهی های زمان افشارزاده حرفی 

نزده و نمی زنم. یا قبول می کنم یا خیر و اگر قبول کنم، آن را انجام می دهم. 

صحبتهایفتحیبا»فرهیختگان«درخصوصآواربرداریبمبهاازدوران

خودتانرابهیاددارید؟

فتحی راســـت می گفت، چون وجدانا آوار سنگینی بود. به او گفتم چطور 8 جام 

قهرمانی را برداشتی. چطور آوار کمپ حجازی را برداشتند؟ یادتان هست چقدر 

می گفتند اینجا برای ما نیست؟ بعد هیچ کس نمی گوید که الان کمپ هزار میلیارد 

می ارزد. این هزار میلیارد را چه کسی آورده است؟ کسی چرا از این موضوع حرفی 

نمی زند. با این حال، باز هم من دست این هوادار را می بوسم که انقدر بامرام است 

که می فهمد با وجود این بمباران تبلیغاتی منفی که علیه من انجام شد، یک ماه 

پیش در یک نظرسنجی ۲ میلیون به من رای دادند. من بیشتر از جام هایم به این 

۲ میلیون رای افتخار می کنم و می نازم. 

منظورتانهمانداستانهایزماناستراماچونیاست؟حتیگفتهشدبه

خاطرشمااسترابرنگشت.

دیدیـد کـه اسـترا را کسـانی دیگـر بیرون انداختـه بودند، اما زورکی می خواسـتند 

آن را بـه مـن بچسـبانند. ایـن مربـی حتـی گفـت اصـلا مذاکـره ای نبـوده که اسـم 

کسی را بیاورد. او مربی حرفه ای است و هیچ وقت نمی گوید چه کسی مدیرعامل 

باشـد و چـه کسـی نباشـد. درحالـی کـه در آن سـو کالـدرون بـا صراحت اسـم آورد 

و گفـت انصاری فـرد را نمی خواهـم، امـا شـما دیدید کسـی در پرسـپولیس چیزی 

بگویـد؟ ایـن ور اما یک سـری ها از اسـم من می ترسـند و دوسـت ندارنـد من بیایم. 

پیـش خودشـان فکـر می کننـد اگـر بیایـم می خواهـم دوبـاره جـام را بگیـرم و آوار 

درسـت کنـم. می داننـد اگـر بیایـم، همـه جام هـا را می برم و شـروع می کنند علیه 

مـن تبلیغـات منفی درسـت کردن. 

خلیلزادهمیگفتباشماخیلیمشورتمیکند،اماعدهایمیگوینددر

باشگاهچندصداییوجوددارد.

این طور نیســـت. خلیل زاده به من لطف دارد. او انسان صادقی است و همه چیز 

را می دانـــد. هر زمان که با من مشـــورت کرده، با افتخـــار در خدمتش بوده ام. یا 

موسوی را خیلی پیش از اینها که الان اسمش مطرح شده است، می شناسم. من 

چندســـال پیش از او قرض کردم و جالب اینکه به همین هم رحم نکردند و گفتند 

موسوی از فتح الله زاده شکایت کرده و اینها با هم مشکل دارند. یعنی همه چیز را 

بـــه هم می بافند. فکر می کنم باید یک کارخانه بافندگی بزنیم، می توانیم به کل 

دنیا لباس گرم بدهیم که سرما نخورند!

برخیبانگاهرنگیمیگویندبعدازشما،مدیرانیرابهاستقلالآوردندکه

اینتیمموفقنشود،قبولدارید؟

مگر سعیدلو و علی آبادی قرمز نبودند؟ یا رئیس جمهور وقت که به او ارادت داریم 

هـــم قرمز نبود؟ اما در همان زمان هم، من در 4 ســـال ۲ جـــام آوردم. مدیر اگر 

خودش مدیر باشـــد، کارش را بلد اســـت و می تواند کار کند. یکی از کارهایی که 

انسان را از موفقیت دور می کند، تهمت زدن به دیگران است. من بدهی نداشتم، 

اما می خواســـتند تلقین کنند که من بدهی از زمان خود داشته و دل من را با این 

حرف ها می شکستند. کسی به دیگران تهمت بزند، خدا اجازه نمی دهد در کارش 

موفق شود. اگر کسی سالم باشد، خدا هم به او کمک می کند. 

ازلیونلمسیچهخبر.کیاورااستقلالیمیکنید؟

مسـی الان 33 سـاله اسـت و تا 37 سـالگی که قولش را دادیم، 4-3 سـال دیگر 

مانـده و تـا آن زمـان بایـد بچرخـد تـا بـه 37 سـالگی برسـد، چـون قـول و قـرار ما تا 

37 سـالگی بود!

فرهیختگان بعد از استعفای امیرحسین فتحی از مدیرعاملی باشگاه 

استقلال در تاریخ ۱9 آذرماه امسال، باشگاه با سرپرستی اسماعیل خلیل زاده 

اداره می شود و البته از هیات مدیره ناقصی نیز برخوردار است. مدیران ارشد 

استقلال به قول سرپرست این باشگاه شبانه روزی درحال تلاش هستند تا 

این باشگاه سروسامان بگیرد، اما از یک سو چندصدایی در بدنه مدیران این 

تیم- که به خاطر مشخص نبودن مدیرعامل ایجاد شده- و از سوی دیگر حضور 

فردی مشکوک با ابلاغ وزیر در جمع اعضای هیات مدیره باشگاه )فردی به 

نام شریفی که متواری از آب درآمد( باعث شده خیلی ها خواستار مشخص 

شدن تکلیف باشگاه شوند و در این بین حتی برخی مسئولان نیز تهدید به 

کناره گیری کرده اند. 

خلیلزاده:منوموسوینمیتوانیممدیرعاملشویم

در همین خصوص سعی کردیم نظر سرپرست فعلی باشگاه را جویا شویم. 

اسماعیل خلیل زاده به »فرهیختگان« گفت: »الان هیچ کار اجرایی در باشگاه 

نیست که انجام نداده باشیم و هر 4 نفرمان کار مدیرعاملی می کنیم. اینکه یک 

نفر مدیر شود، خیلی خوب است. از سوی دیگر چون برخی رسانه ها دوست 

دارند به این قصه دامن بزنند، ما هم یک نفر را به عنوان مدیرعامل استقلال 

انتخاب می کنیم. این درحالی است که الان هر 4 نفر ما در هیات مدیره مثل 

یک مدیرعامل امور را پیگیری می کنیم. مثلا وقتی موسوی در سفر است، 

بارها و به دفعات در روز قضایا را پیگیری می کند. خود من به طور ویژه پیگیر 

امور هستم. شما امور پشتیبانی و لجستیکی ما را با ۱5 تیم دیگر لیگ برتر 

مقایسه کنید. مگر نمی گفتند که دیاباته دیگر برنمی گردد، اما مرخصی 

گرفت که برود درمان بشود و برگشت. برخی مدام به دنبال سوژه هایی 

هستند که هواداران استقلال ناراحت شوند، آخر چرا؟ ما مدام باید صحبت 

کنیم و توضیح بدهیم، اما بازهم یک عده کار خودشان را می کنند. من با همه 

اعضا رفیق هستم. اگر از بیرون فکر می کنند ما با هم مشکل داریم، اصلا 

این طور نیست. همیشه با هر 3 نفر مشورت می کنم. به طور مثال با وجود 

اینکه فتح الله زاده بارها استعفا داده، باز هم با او صحبت می کنم. با موسوی 

و منزوی نیز همیشه در تماس هستیم.«  وی درباره اینکه مدیر استقلال چه 

کسی خواهد بود و اینکه چرا خودش مدیریت باشگاه را قبول نمی کند، 

گفت: »من مدیرعامل مجموعه دیگری هستم و طبق قانون نمی توانم مدیر 

استقلال شوم. موسوی هم نمی تواند این سمت را قبول کند. البته الان هم 

هیچ کاری روی زمین نمانده و همه کمک می کنند مشکلات برطرف شود. 

بزرگانی مثل موسوی در هیات مدیره هستند که هر کمکی بتوانند می کنند 

ولی انگار یک عده با کلمه »سرپرست« مشکل دارند و این درحالی است که 

سرپرست همان اختیارات مدیر را دارد و همان تدارکات و پشتیبانی برای 

یک تیم خوب و منسجم توسط بنده و سایر اعضا انجام می شود. با این حال 

به زودی مجمع استقلال برگزار و مدیرعامل استقلال انتخاب خواهد شد 

که برای این امر هم گزینه های زیادی ازجمله فتح الله زاده کاندیدا هستند. 

موسوی و بنده طبق قانون نمی توانیم مدیرعامل بشویم.« 

تاریخمجمعاستقلالمشخصشد

با اعلام سرپرست باشگاه استقلال، تاریخ مجمع این باشگاه برای سه شنبه 

هفته آینده مشخص شد. خلیل زاده در این خصوص به »ورزش 3« گفت: »تا 

این لحظه که با شما صحبت می کنم، قرار است مجمع باشگاه استقلال روز 

سه شنبه هفته آینده با حضور وزیر ورزش برگزار شود.« او درمورد اینکه آیا قرار 

است در این جلسه مدیرعامل باشگاه مشخص شود یا خیر، گفت: »معلوم 

نیست؛ شاید مشخص شود و شاید هم نه.« 

بدهیمیلیاردی،چندصداییومنعقانونیسدراهفتحالله

نکته قابل توجه اینکه برای مدیرعاملی استقلال هیچ کدام از آنهایی که 

امروز این صندلی را رد می کنند، دل شان با این تصمیم نیست و تمامی این 

افراد دوست دارند روی صندلی مدیریتی یکی از پرافتخارترین باشگاه های 

آسیا تکیه بزنند، اما عدم شفافیت صورت های مالی و بدهی های سرسام آور 

استقلال به خارجی هایی که در این چندسال با آنها قطع همکاری شده، 

از شفر و استرا گرفته تا جباروف و جانواریو و... )رقمی که شنیده می شود 

حدود ۲۰۰ میلیارد است( باعث شده این افراد با تردیدی عجیب به این 

صندلی نگاه کنند.  از سوی دیگر درحالی از علی فتح الله زاده به عنوان 

مدیر بعدی استقلال نام برده می شود که علاوه بر دلیلی که در بالا ذکر 

شد، یعنی داشتن بدهی میلیاردی، یک دلیل مهم دیگر از نگاه مدیر سابق 

او را برای تجربه چهارمین مدیرعاملی استقلال با تردید مواجه کرده است؛ 

چندصدایی و داشتن قدرت موازی در بدنه هیات مدیره استقلال. هرچند 

نزدیکانش می گویند با همه این مسائل فتح الله زاده علاقه مند است که دوباره 

مدیرعامل باشگاه شود و رقبای جدی هم ندارد، چرا که خلیل زاده هم اعلام 

کرده او و موسوی هم امکان مدیرعامل شدن ندارند،این در حالی است که 

طبق شنیده های »فرهیختگان« او برای مدیرعاملی با منع قانونی نیز مواجه 

است و به این سادگی ها با حضورش موافقت نخواهد شد.
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